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  Informace z 20. zasedání  
            Předsednictva Rady vysokých škol  

které se konalo 20. dubna 2023  
 
 
Zasedání probíhalo prezenční formou v prostorách Kampusu Hybernská a on-line formou. 

Zasedání se zúčastnili hosté: 
• prof. PeadDr. Radka Wildová, CSc., vrchní ředitelka pro řízení sekce vysokého školství, vědy a výzkumu 
• PhDr. Mgr. Václav Velčovský, Ph.D., vrchní ředitel sekce mezinárodních vztahů, EU a ESIF 
• prof. PhDr. PaedDr. Jindřich Vybíral, DSc., místopředseda ČKR pro vnější záležitosti  
• Ing. Václav Šubrta, předseda Asociace knihoven vysokých škol ČR 
• Mgr. Petr Baierl, předseda Vysokoškolského odborového svazu 

  
Schválený program:  

1. Zahájení   
2. Zprávy z Užšího předsednictva Rady VŠ (prof. Ing. Milan Pospíšil, CSc.)  
3. Zprávy ze Studentské komory Rady VŠ (Ing. Michal Farník)  
4. Vystoupení hostů   
5. Ekonomické informace (JUDr. Lenka Valová, RNDr. Pavel Popela, Ph.D.) 
6. Zprávy z Komise pro vědeckou činnost (doc. Dr. Ing. Vlasta Radová, prof. Mgr. Tomáš Kašparovský, Ph.D.) 
7. Zprávy z Legislativní komise (JUDr. Ing. Mgr. Marek Hodulík)    
8. Zprávy z Komise pro kvalitu vysokých škol a její hodnocení (Ing. Miroslav Svoboda, Ph.D.)               
9. Různé 

 

1. Zahájení  

Zasedání řídil pan místopředseda dr. Petr Just, který přivítal přítomné a hosty a představil program.  
 
Předmět hlasování:  

Předsednictvo Rady vysokých škol schvaluje program 20. zasedání Předsednictva Rady vysokých škol. 
 
 Usnesení bylo přijato 28 hlasy, nikdo nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování. 
 
Předmět hlasování: 

Předsednictvo Rady vysokých škol schvaluje návrhovou komisi ve složení: členové užšího předsednictva,   

doc. Dr. Ing. Vlasta Radová, JUDr. Lenka Valová, JUDr. Ing. Mgr. Marek Hodulík a RNDr. Pavel Popela PhD.   

 
Usnesení bylo přijato 26 hlasy, nikdo nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování. 
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2. Zprávy z užšího Předsednictva Rady vysokých škol 

Pan předseda prof. Pospíšil seznámil účastníky se zprávami z užšího předsednictva Rady vysokých škol.  
 
Usnesení 

Předsednictvo Rady vysokých škol bere na vědomí zprávy z užšího předsednictva Rady vysokých škol. 

 
Usnesení bylo přijato většinou hlasů, nikdo nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování.  
 

3. Zprávy ze Studentské komory rady vysokých škol 

Ing. Michal Farník seznámil účastníky se zprávami ze Studentské komory Rady vysokých škol.  
 
Usnesení:  
Předsednictvo Rady vysokých škol bere na vědomí zprávy ze Studentské komory Rady vysokých škol.  
 
Usnesení bylo přijato většinou hlasů, nikdo nebyl proti, 2 hlasy se zdržely. 

 

4. Vystoupení hostů 

Dr. Velčovský, vrchní ředitel sekce mezinárodních vztahů, EU a ESIF informoval o prvních výsledcích OP JAK.  
 
Prof. Wildová, vrchní ředitelka pro řízení sekce vysokého školství, vědy a výzkumu informovala o aktuálním 
stavu novely vysokoškolského zákona. Dále pak pokračovala problematikou NPO a podpory studia 
ukrajinských studentů.  Dále pak informovala Předsednictvo o materiálu ke mzdám akademických 
pracovníků.  
 
Prof. Vybíral, DSc., místopředseda ČKR pro vnější záležitosti informoval o proběhlé konferenci rektorů.  
 
Ing. Ryška, ředitel Centra pro studium vysokého školství hovořil o podpoře vysokého školství.  
 
Mgr. Baierl,  předseda Vysokoškolského odborového svazu hovořil o proběhlém jednání s panem ministrem 
o rozpočtu VŠ.  

 
5. Ekonomické informace 

Dr. Valová seznámila přítomné s ekonomickými informacemi, V rámci prezentace byly předneseny hlavní 
závěry pokračování analýzy Mzdy na VŠ 2017-2022. Příslušná aktualizace excelového souboru je k dispozici v 
materiálech jednání. Dále předsedové komisí strategické a ekonomické seznámili předsednictvo se závěry 
společného jednání těchto komisí ze dne 13. 4. 2023 k připracovanému materiálu ministerstva školství ke 
mzdám. 
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Usnesení: 
Předsednictvo Rady vysokých škol bere na vědomí aktualizaci analýzy mezd ve vysokém školství za rok 
2022, která potvrdila negativní vývoj v této oblasti.  
 
Usnesení bylo přijato většinou hlasů, nikdo nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování. 

 
Usnesení: 
Předsednictvo Rady vysokých škol schvaluje závěry ze společného jednání komisí strategické a 
ekonomické ke strategickým opatřením ve vysokém školství a konstatuje, že hovořit o nutnosti přijetí 
nových strategických úvah rozvoje škol a systému bude možné až na základě vyřešení dlouhodobého, 
nekoncepčního a vysoce rizikového stavu podfinancování vysokého školství. Podporuje snahy  
o navýšení procenta podílu financování VŠ na HDP na úroveň srovnatelnou s rozvinutými zeměmi EU a 
zdůrazňuje, že je nutné hovořit o podfinancování vysokého školství jako celku, nikoliv pouze o jeho 
jednotlivých segmentech, kde se podfinancování mzdové oblasti ve srovnání s vysokoškolsky vzdělanými 
zaměstnanci v republice, včetně regionálního školství, projevuje s nejtvrdšími dopady. Řešení 
dofinancování vysokoškolského veřejného sektoru považuje za prvotní a nezastupitelnou nutnost dalších 
možných úvah v současné době nejen rozvoje, ale už i pouhého udržení systému vysokoškolského 
vzdělávání v ČR. Okamžité řešení již v rámci roku 2023 a prioritně systémové řešení ve státním rozpočtu 
2024 a střednědobém výhledu dofinancování je kruciální, nepodkročitelná podmínka pokračující 
mezinárodní konkurenceschopnosti ČR. 
 
Usnesení bylo přijato většinou hlasů, nikdo nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování. 

 
Usnesení: 
Předsednictvo Rady vysokých škol přijímá návrh Komise pro strategie a rozvoj na uspořádání 
konference zaměřené na řešení zásadních otázek rozvoje VŠ, jejich úlohy v oblasti vzdělávání a tvůrčích 
činností, postavení vysokoškolského pedagoga atd., s cílem významně se podílet na formulování věcného 
záměru avizovaného nového vysokoškolského zákona, na podzim – ve vhodném termínu, nejlépe září 
2023, s využitím možnosti uspořádat ji s projednanou podporou na VUT v Brně. K jejímu zajištění 
ustavuje pracovní tým složený z členů Užšího předsednictva a předsedů komisí strategické, legislativní, 
vědecké, vzdělávací, ekonomické a komise pro kvalitu vysokých škol a její hodnocení a iniciátora akce 
prof. Čecháka. 
 
Usnesení bylo přijato většinou hlasů, nikdo nebyl proti, 1 hlas se zdržel. 

 

6. Zprávy z Komise pro vědeckou činnost  

Prof. Kašparovský seznámil přítomné o průběhu jednání k zákonu č. 130/2002 Sb. o výzkumu, vývoji, inovacích 
a transferu znalostí.  
 
Usnesení: 
Předsednictvo Rady vysokých škol bere na vědomí zprávy z Komise pro vědeckou činnost.  
 
Usnesení bylo přijato většinou hlasů, nikdo nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování. 
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7. Legislativní informace  

Dr. Hodulík představil přítomným aktuální legislativní informace. V první části svého vystoupení se věnoval 
změnám zákona o rozhlasových a televizních poplatcích a ve druhé části pak zmínil změny v zákoníku práce 
týkající se dohod o pracích konaných mimo pracovní poměr (DPP a DPČ) a práce a práce z domova.  
 
Usnesení: 
Předsednictvo Rady vysokých škol žádá ministra školství prof. JUDr. Vlastimila Balaše, CSc., aby ve 
spolupráci s ministrem kultury Mgr. Martinem Baxou předložili návrh novely zákona č. 348/2005 Sb.,  o 
rozhlasových a televizních poplatcích a o změně některých zákonů, na základě které budou vysoké školy 
osvobozeny od platby těchto poplatků, podobně jako jsou od poplatku osvobozeny všechny vzdělávací 
instituce základního, středního i vyššího odborného školství. V současné tíživé situaci, kdy se vysokým 
školám akutně nedostává miliarda korun na platy akademických pracovníků, je narovnání podmínek pro 
regionální a vysoké školství nanejvýš aktuální.  
 
Usnesení bylo přijato většinou hlasů, nikdo z účastníků nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování.  
 
 
Usnesení: 
Předsednictvo Rady vysokých škol nadále důrazně a kategoricky odmítá navrhované změny v zákoníku 
práce týkající se dohod o pracích konaných mimo pracovní poměr (DPP a DPČ). Pro prostředí vysokých škol 
je tato úprava nadále nepřijatelná. Nejenže značně zvýší administrativu, prodraží a zbyrokratizuje 
činnosti zajišťované dohodami, ale zejména ztíží zapojení studentů do vědecké činnosti vysokých škol a 
fakticky znemožní zapojení odborníků z praxe do výuky.  
Předsednictvo Rady vysokých škol také nadále požaduje odlišnou úpravu pro zaměstnance vysokých škol 
týkající se práce z domova. Tato úprava musí respektovat specifika a zažitou praxi na vysokých školách. 
 
Usnesení bylo přijato většinou hlasů, nikdo z účastníků nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování.  
 

8. Zprávy z Komise pro kvalitu vysokých škol a její hodnocení  
 
Dr.  Svoboda seznámil přítomné o práci Komise pro kvalitu vysokých škol a její hodnocení.   

Usnesení: 
Předsednictvo Rady vysokých škol bere na vědomí Zprávy z Komise pro kvalitu vysokých škol a její 
hodnocení. 
 
Usnesení bylo přijato většinou hlasů, nikdo z účastníků nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování.  
 
 
 
Kompletní záznam jednání bude k dispozici do 30. 4. 2023 v členské sekci na www stránkách Rady VŠ. 
Nejbližší řádné zasedání Předsednictva Rady vysokých škol se bude konat dne 18. května 2023 v Český 
Budějovicích.  
Nejbližší zasedání Sněmu Rady vysokých škol se bude konat dne 15. června 2023 

http://www.radavs.cz/

